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ROMÂNIA 

CONSILIUL JUDEŢEAN COVASNA 

 
 

 

PROCES-VERBAL 

încheiat cu ocazia lucrărilor şedinţei ordinare festive, a Consiliului Judeţean 

Covasna, din data de 9 iunie 2023, ora 10,00 cu prilejul aniversării a 30 de ani de la 

încheierea Convenției de colaborare între Consiliul Județean Covasna și Adunarea 

Generală a Județului Veszprém-Ungaria 

 

Tamás Sándor-Președintele Consiliului Județean Covasna 

Nu întâmplător am cerut să ne întâlnim aici, pentru că precum știți, la primul 

punct pe proiectul ordinii de zi figurează darea de seamă din punct de vedere financiar 

a lucrării noastre de reabilitare a Ansamblului Muzeului Național Secuiesc Sfântu 

Gheorghe. 

Am reușit să realizăm această reabilitare în termenul propus . 

Muzeul a fost deschis în fața publicului de mai multe ori, astăzi o să aprobăm 

darea de seamă și după ședință o să rugăm pe domnul director Vargha Mihály să ne 

arate cum arată Muzeul după reabilitare.  

În al doilea rând, această ședință este și o ședință festivă, pentru că acum exact 30 

de ani, la începutul lunii iunie, am semnat un acord de parteneriat cu Județul Veszprém 

din Ungaria. 

Acordul a fost semnat acum 30 de ani, dar ca și conținut, trăiește din anii ’70 când 

teatrele din Veszprém și Sfântu Gheorghe s-au înfrățit și din înfrățirea respectivă s-a 

născut și înfrățirea faptică a celor două județe.  

 

Convocarea Consiliului Judeţean Covasna în şedinţă ordinară festivă pentru 

astăzi, 9 iunie 2023, ora 10,00 s-a făcut în conformitate cu prevederile art. 178 alin. (1) 

precum și art. 134 alin. (1) lit. a) și alin. (5), coroborat cu art. 179 din Ordonanța de 

urgență a Guvernului nr. 57/2019 privind Codul administrativ, cu modificările și 

completările ulterioare, în baza Dispoziţiei Preşedintelui Consiliului Judeţean Covasna 

nr. 231/31 mai 2023, consilierii judeţeni fiind invitaţi prin adresa nr. 56/S/31 mai 2023. 

 Proiectul ordinii de zi a şedinţei a fost adus la cunoştinţa publică în cotidienele 

locale „Observatorul de Covasna” și „Háromszék”. 

 

Rog pe domnul Sztakics István-Attila, secretarul general al județului, să ne 

prezinte prezența.  

Sztakics István-Attila: Stimate domnule Președinte, stimați consilieri județeni, 

stimați oaspeți și stimați invitați! 

La ședința de astăzi, sunt prezenţi 26 de consilieri județeni din cei 30 în funcţie, 

lipsind consilierii Cseh Csaba, Neagoe Daniel, Szász István-Endre și Tóth Zoltán, 

respectiv este prezent și Președintele Consiliului Județean Covasna, deci în total sunt 27 

de persoane cu drept de vot. 

Tamás Sándor: Mulţumesc.  
 

Constat că sunt îndeplinite condiţiile cerute de lege pentru convocarea 

consiliului, şedinţa este legal constituită, fiind prezenţi toți cei 26 de consilieri judeţeni 
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în funcţie și Președintele Consiliului Județean Covasna, deci în total sunt 27 de 

persoane cu drept de vot, drept urmare declar deschise lucrările şedinţei Consiliului 

Judeţean Covasna. 
 

La lucrările şedinţei festive de astăzi participă de drept secretarul general al 

judeţului, iar în calitate de invitaţi participă:  

- Dl. Ráduly István – Prefectul Județului Covasna;  

- Delegațiile și reprezentanții din localitățile Sfântu Gheorghe și Veszprém, 

Zăbala și Tapolca, Malnaș și Alsóörs, Vârghiș și Pápakovácsi, Covasna și 

Pápa, Ilyefalva și Taliándörögd, Covasna și Balatonfüred, pe care îl salutăm 

cu drag la ședința nostră festivă. 

- Dl. Demeter János- fost Președinte al Consiliului Județean Covasna; 

- Dl. Baka Mátyás- fost Vicepreședinte al Consiliului Județean Covasna; 

- Dl. Nagy Iosif - fost Vicepreședinte al Consiliului Județean Covasna 

- Dna. Vass Mária – director general, Direcţia Generală de Asistenţă Socială şi 

Protecţia Copilului Covasna; 

- directorii executivi/ directorii executivi adjuncţi ai direcţiilor şi şefii 

serviciilor/ birourilor/compartimentelor de specialitate din cadrul aparatului 

de specialitate al Consiliului Judeţean Covasna; 

- reprezentanţii mass-media. 

În partea stângă, lângă mine, la prezidiu stă domnul Polgárdy Imre președintele 

Adunării Generale a Comitatului Veszprém și lângă domul președinte stă domnul Dr. 

Imre László secretarul general al Adunării Generale a Comitatului Veszprém. Ei nu 

sunt numai oaspeți, dar sunt și prietenii noștri de multă vreme. 

 

Procesul-verbal al şedinţei ordinare a Consiliului Judeţean Covasna din data de 

18 mai 2023, a fost făcut public, a putut fi studiat pe site-ul Consiliului Judeţean 

Covasna www.cjcv.ro, respectiv la sediul Consiliului Judeţean Covasna, în vederea 

formulării eventualelor contestaţii la conţinutul acestuia. 

 

Vă consult, dacă aveţi obiecţii la conţinutul procesului-verbal? 

 

Nefiind, supun la vot procesul-verbal al şedinţei menţionate mai înainte. 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

Cu 27 de voturi s-a aprobat procesul-verbal al şedinţei ordinare a Consiliului 

Judeţean Covasna din data de 18 mai 2023. 

 

Stimaţi consilieri, 

Cunoaşteţi proiectul ordinii de zi, iar materialele şedinţei de astăzi v-au fost puse 

la dispoziție în format electronic pe site-ul oficial al Consiliului Judeţean Covasna.  

 

http://www.cjcv.ro/
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Înainte de a vă prezenta proiectul ordinii de zi, în condițiile art. 135 alin. (8) 

din Codul administrativ, vă rog să fiți de acord cu suplimentarea proiectului ordinii de 

zi cu încă un proiect de hotărâre și anume:  

 

Proiect de hotărâre privind aprobarea achiziționării unor servicii juridice. 

 

Urgența adoptării acestei hotărâri constă în faptul că termenul pentru redactarea 

întâmpinării în cazul cererii de suspendare a actului administrativ atacat  este scurt și 

anume 3 zile înainte de termenul de judecată, respectiv 16 iunie 2023. 

 

Subliniez că Proiectul de hotărâre a fost prezentat în comisiile de specialitate. 

 

Supun aprobării plenului propunerea de mai înainte. 

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

Cu 27 de voturi s-a aprobat propunerea domnului președinte. 

 

 Astfel, în proiectul ordinii de zi avem înscrise următoarele probleme: 

 

1. Proiect de hotărâre privind aprobarea devizului general și a indicatorilor 

economici, actualizați, la terminarea lucrărilor, ai obiectivului de investiții 

„Reabilitarea Ansamblului  Muzeului Național Secuiesc Sfântu Gheorghe”, 

finanțat prin Programul Operațional Regional (POR) 2014-2020; 

2. Proiect de hotărâre privind aprobarea devizului general şi a indicatorilor tehnico-

economici, actualizați, pentru obiectivul de investiţii „EXTINDERE CORP 

POLICLINICĂ PENTRU CABINETE NEUROLOGIE, CENTRU STROKE ȘI 

IMAGISTICĂ PRIN REZONANȚĂ MAGNETICĂ (IRM), localitatea Sfântu 

Gheorghe, str. Stadionului nr. 1, municipiul Sfântu Gheorghe, județul Covasna”; 

3. Proiect de hotărâre privind aprobarea Documentației de Avizare a Lucrărilor de 

Intervenții (DALI) și a indicatorilor tehnico – economici pentru obiectivul de 

investiții „Reabilitarea energetică a unor clădiri aparținând Spitalului Județean 

de Urgență „Dr. Fogolyán Kristóf”, Sfântu Gheorghe”; 

4. Proiect de hotărâre privind aprobarea participării Județului Covasna cu proiectul 

„Achiziționarea de microbuze electrice pentru elevi în Județul Covasna” la 

apelul de proiecte Pilonul VI. Politici pentru noua generație, Componenta C15. 

Educație, finanțat din fondurile europene aferente Planului Național de 

Redresare și Reziliență; 

5. Proiect de hotărâre privind aprobarea dării în folosinţă gratuită a unui spaţiu 

Asociației de Dezvoltare Intercomunitară ,,Sistem Integrat de Management al 

Deșeurilor în Județul Covasna’’; 

6. Proiect de hotărâre pentru modificarea anexei nr. 1a la Hotărârea Consiliului 

Județean Covasna nr. 127/2022 privind alocarea unor sume din bugetul local al 

Județului Covasna pentru finanțarea unor programe sportive în baza 

prevederilor Legii educației fizice și sportului nr. 69/2000, cu modificările și 

completările ulterioare; 
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7. Proiect de hotărâre pentru modificarea anexei nr. 1 la 

Hotărârea Consiliului Județean Covasna nr. 126/2022 privind alocarea unei sume 

din bugetul local al Județului Covasna pentru finanțarea programului sportiv al 

Asociației Clubul Sportiv Sepsi-SIC ,,Participarea ACS Sepsi SIC în competițiile 

interne și internaționale de baschet, tenis de masă, ciclism, lupte și handbal, 

sezon competițional 2022-2023, juniori și seniori, respectiv organizare 

evenimente și competiții sportive’’; 

8. Proiect de hotărâre privind aprobarea numărului și a cuantumului burselor școlare 

de ajutor social acordate elevilor Școlii Gimnaziale Speciale Sfântu Gheorghe; 

9. Proiect de hotărâre cu privire la aprobarea execuției bugetelor pe trimestrul I al 

anului 2023; 

10. Proiect de hotărâre pentru modificarea Hotărârii Consiliului Județean Covasna nr. 

44/2014 privind aprobarea componenței Comisiei de Evaluare a Persoanelor 

Adulte cu Handicap; 

11. Proiect de hotărâre privind aprobarea achiziționării unor servicii juridice; 

12. Moment festiv de aniversare 

13. Diverse 

 

Înainte de aprobarea ordinii de zi, vă informez că, toate proiectele de hotărâri 

au fost avizate favorabil în comisiile de specialitate.  

 

Vă consult dacă aveţi observaţii la proiectul ordinii de zi? 

Nu sunt. 

Supun aprobării proiectul ordinii de zi al şedinţei de astăzi. 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

Cu 27 de voturi s-a aprobat ordinea de zi a şedinţei de astăzi. 

 

Înainte de a intra în dezbaterea ordinii de zi, doresc să fac câteva precizări, şi 

anume: 

1.) – potrivit art. 228 alin. (1) și (2) din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 

57/2019 privind Codul administrativ, cu modificările și completările ulterioare, nu pot 

lua parte la deliberarea şi adoptarea hotărârilor consilierii care au un interes personal în 

problema supusă dezbaterii. Dacă sunt asemenea situaţii consilierii sunt obligaţi să 

anunţe înainte de începerea dezbaterilor interesul personal pe care-l au în problema 

respectivă. 

2.) - pentru adoptarea proiectelor de hotărâri de la punctele 7, 8, 10 și 11 este 

necesar votul majorităţii consilierilor prezenți la ședință. 

– pentru adoptarea proiectelor de hotărâri de la punctele 1, 2, 3, 4, 5, 6 și 9 este 

necesar votul majorităţii consilierilor în funcție.  

 

Se intră în dezbaterea ordinii de zi. 

 

La primul punct al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre privind 

aprobarea devizului general și a indicatorilor economici, actualizați, la terminarea 

lucrărilor, ai obiectivului de investiții „Reabilitarea Ansamblului  Muzeului Național 
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Secuiesc Sfântu Gheorghe”, finanțat prin Programul Operațional Regional (POR) 

2014-2020; 

 

Desigur, noi votăm astăzi numai cifre, dar esența sufletească pornește din încă 

din 1868, când istoricul Fekete Sámuel a inițiat un muzeu al Secuilor, care de altfel a fost 

ctitorit de doamna Cserei Jánosné Zathureczky Emília, care are și un bust aici în partea 

stângă cum intrăm în grădina Muzeului Național Secuiesc. 

Muzeul a fost ctitorit în 1875 în localitatea Imeni, unde dânsa și familia dânsei au 

avut casa lor particulară.  

În 1880 de altfel, cele trei comite ale celor trei comitate din Ținutul Secuiesc, 

Comitatul Odorhei, Comitatul Ciuc și Comitatul Trei Scaune, au lansat un apel către 

populație de a dona obiecte și aceste obiecte au fost așezate în Muzeu în 1912 când s-a 

terminat construcția acestui Muzeu, care de altfel poartă amprenta arhitectului Kós 

Károly. 

Iar din 1912 nu s-a făcut o reabilitare așa de vastă, enormă și de esență cum este 

lucrarea terminată astăzi, de firma Baumeister din Sfântu Gheorghe. 

Transmitem mulțumiri și pe această cale domnilor ingineri Fekete Mihály senior 

și Fekete Mihály junior.  

Valoarea finală a lucrării pe care urmează să o adoptăm este de 24.709.000 mii de 

lei, aproape 25 de milioane de lei echivalent a 5 milioane de euro.  

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt. 

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul doi al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre privind 

aprobarea devizului general şi a indicatorilor tehnico-economici, actualizați, pentru 

obiectivul de investiţii „EXTINDERE CORP POLICLINICĂ PENTRU CABINETE 

NEUROLOGIE, CENTRU STROKE ȘI IMAGISTICĂ PRIN REZONANȚĂ 

MAGNETICĂ (IRM), localitatea Sfântu Gheorghe, str. Stadionului nr. 1, municipiul 

Sfântu Gheorghe, județul Covasna”; 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 
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Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul trei al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre privind 

aprobarea Documentației de Avizare a Lucrărilor de Intervenții (DALI) și a indicatorilor 

tehnico – economici pentru obiectivul de investiții „Reabilitarea energetică a unor 

clădiri aparținând Spitalului Județean de Urgență „Dr. Fogolyán Kristóf”, Sfântu 

Gheorghe”; 

 

Cu această documentație participăm la un program european. 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt. 

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul patru al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre privind 

aprobarea participării Județului Covasna cu proiectul „Achiziționarea de microbuze 

electrice pentru elevi în Județul Covasna” la apelul de proiecte Pilonul VI. Politici 

pentru noua generație, Componenta C15. Educație, finanțat din fondurile europene 

aferente Planului Național de Redresare și Reziliență;  

 

Dorim să participăm la programul finanțat din PNRR. 

Rog pe domnul vicepreședinte Jakab István-Barna să ne prezinte pe scurt despre 

ce este vorba.  

Jakab István-Barna: Dorim să depunem un proiect în cadrul PNRR, Ministerul 

educației are un proiect prin care dorim să cumpărăm în total 36 de microbuze, din care 

35 pentru comunele, orașele și municipiile din Județ, și pentru școala noastră specială, 

până la limita sumei de 35.903.221,97 lei, fără TVA 

Conform autorităților locale sunt peste 3000 de elevi care au nevoie de transport 

zilnic, între localitatea în care trăiesc și între localitatea unde frecventează școala, iar 

pentru ei sunt necesare aceste microbuze.  

Dacă veți fi de acord atunci săptămâna viitoare vom depune proiectul.  

Tamás Sándor: Mulțumim! 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt.  
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Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul cinci al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre privind 

aprobarea dării în folosinţă gratuită a unui spaţiu Asociației de Dezvoltare 

Intercomunitară ,, Sistem Integrat de Management al Deșeurilor în Județul Covasna’’; 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Ambrus József: Domnule președinte, la acest punct nu particip la deliberare și la 

vot.  

Tamás Sándor: Bine. Mulțumim! 

Alte observații dacă sunt? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 26 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

Nu a participat la vot domnul consilier Ambrus József, conform art. 228 alin. (1) 

și (2) din O.U.G. nr. 57/2019, cu modificările și completările ulterioare. 

 

În urma supunerii la vot, cu 26 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

 La punctul șase și șapte avem două materiale care se referă la finanțări în baza 

Legii educației și sportului, pe care le-am dat Asociației Sepsi SIC din Sfântu Gheorghe 

și Asociației KSE din Târgu Secuiesc. 

 Nu este vorba despre suplimentarea sumelor, ci despre relocarea unor sume în 

interiorul bugetului.  

 

La punctul șase al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre pentru 

modificarea anexei nr. 1a la Hotărârea Consiliului Județean Covasna nr. 127/2022 

privind alocarea unor sume din bugetul local al Județului Covasna pentru finanțarea 

unor programe sportive în baza prevederilor Legii educației fizice și sportului nr. 

69/2000, cu modificările și completările ulterioare. 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  
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Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul șapte al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre pentru 

modificarea anexei nr. 1 la Hotărârea Consiliului Județean Covasna nr. 126/2022 privind 

alocarea unei sume din bugetul local al Județului Covasna pentru finanțarea 

programului sportiv al Asociației Clubul Sportiv Sepsi-SIC ,,Participarea ACS Sepsi SIC 

în competițiile interne și internaționale de baschet, tenis de masă, ciclism, lupte și 

handbal, sezon competițional 2022-2023, juniori și seniori, respectiv organizare 

evenimente și competiții sportive’’; 

 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Ambrus József: Domnule președinte, la acest punct nu particip la deliberare și la 

vot.  

Tamás Sándor: Bine. Mulțumim! 

Alte observații dacă sunt? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 26 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

Nu a participat la vot domnul consilier Ambrus József, conform art. 228 alin. (1) 

și (2) din O.U.G. nr. 57/2019, cu modificările și completările ulterioare. 

 

În urma supunerii la vot, cu 26 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul opt al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre privind 

aprobarea numărului și a cuantumului burselor școlare de ajutor social acordate 

elevilor Școlii Gimnaziale Speciale Sfântu Gheorghe; 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 
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În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul nouă al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre cu privire la 

aprobarea execuției bugetelor pe trimestrul I al anului 2023; 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul zece al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre pentru 

modificarea Hotărârii Consiliului Județean Covasna nr. 44/2014 privind aprobarea 

componenței Comisiei de Evaluare a Persoanelor Adulte cu Handicap; 

 

Aprobarea componenței Comisiei este sarcina noastră, dar problemele și 

nemulțumirile legate de munca comisiei nu sunt cauzate de noi, de multe ori sunt 

cauzate de legislație.  

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 

Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul unsprezece al ordinii de zi avem cuprins Proiectul de hotărâre 

privind aprobarea achiziționării unor servicii juridice; 

 

Conform legislației în vigoare, numai cu acordul plenului Consiliului Județean 

Covasna putem achiziționa asemenea servicii. 

 

Vă consult, dacă în legătură cu materialul de la acest punct aveţi completări, 

probleme de ridicat? 
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Nu sunt.  

Supun la vot proiectul de hotărâre.  

 

Cine este pentru? 27 de voturi 

Cine este contra? - 

Dacă se abţine cineva? - 

 

În urma supunerii la vot, cu 27 de voturi „pentru”, se aprobă hotărârea conform 

proiectului de hotărâre. 

 

La punctul douăsprezece al ordinii de zi avem cuprins Momentul festiv de 

aniversare a 30 de ani de la încheierea Convenției de colaborare între Consiliul Județean 

Covasna și Adunarea Generală a Județului Veszprém-Ungaria. 

 

Ambus Zsombor: Stimate domnule prefect, domnule președinte, stimați domni 

primari, stimate doamne și stimați domni și prieteni din comitatul Veszprém! 

Aceasta este o zi specială, nu numai pentru că, în mod excepțional, am organizat 

ședința Consiliului Județean în afara sediului instituției, în Sala Kós Károly din Muzeul 

Național Secuiesc, proaspăt renovat, ci și pentru că ne-am reunit într-o adunare festivă 

pentru a sărbători cea de-a 30-a aniversare a relației de înfrățire dintre județele Covasna 

și Veszprém din Ungaria și pentru a ne asigura reciproc de intenția noastră de a 

continua cooperarea. 

Aș dori să-l invit pe domnul Tamás Sándor, președintele Consiliului Județean 

Covasna, să-și susțină discursul. 

 

Tamás Sándor-Președintele Consiliului Județean Covasna 

Stimate domnule președinte! 

Dragi oaspeți din județul Veszprém, atât din Consiliul Județean Veszprém, cât și 

din localitățile din Județul Veszprém, stimați colegi, consilieri județeni! 

Doamnelor și domnilor! 

Este o mare plăcere pentru mine să vă întâmpinăm azi aici, în această frumoasă 

clădire proaspăt renovată, în Muzeul Național Secuiesc, o clădire visată de renumitul 

arhitect transilvănean, Kós Károly, care este deosebit de importantă pentru noi. 

 

De ce este importantă această clădire și de ce contează atât de mult pentru noi 

colecția pe care o deține? Pentru că acesta nu este doar un simplu muzeu, nu este o 

simplă instituție. Este muzeul secuilor. 

În apelul său către secui, în secolul al XIX-lea, Potsa József, comitele comitatului 

Háromszék - Trei Scaune, împreună cu colegii săi din zona Ciucului și Odorheiu 

Secuiesc, au scris un apel care suna în felul următor: „Amintirile din vremurile de 

odinioară leagă istoria trecutului de prezent. Putem trăi bine în prezent doar dacă ne 

cunoaștem trecutul. Muzeul este o astfel de punte de legătură între trecutul și prezentul 

secuilor". 

Așa au argumentat predecesorii noștri, figuri proeminente ale vremii, nevoia de 

susținere a muzeului. Muzeul este o comoară care păstrează memoria națiunii noastre și 

o scrie în paginile de istorie. 
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Nu este o coincidență faptul că ne- am adunat astăzi aici cu o ocazie festivă 

care ne vorbește despre alte legături și punți importante. Pentru că este important să 

construim poduri și în spațiu, nu numai în timp. Și nu mă refer aici doar la legăturile 

fizice, ci și la cele spirituale, care ne dau putere pentru viața de zi cu zi. Deși înfrățirea 

dintre Veszprém și județul Covasna are oficial 30 de ani, cele două regiuni au relații de 

prietenie de mult mai mulți ani. Ne leagă multe amintiri frumoase. 

A trecut aproape o jumătate de secol de când teatrele din Veszprém și Sfântu 

Gheorghe au luat legătura unele cu altele, în mijlocul anilor '70. De acolo a luat naștere 

cooperarea dintre cele două județe, inițiată acum 30 de ani de Orbán Árpád și Zongor 

Gábor. Ulterior, președinții Demeter János, care este prezent și Kuti Csaba i-au dat un 

nou impuls acestei relații. La rândul meu, am continuat acest drum cu Lasztovicza Jenő 

și Polgárdy Imre, care este prezent. Sunt sigur că Lasztovicza Jenő, care a fost 

președinte mult timp, a fost la fel de mișcat sufletește când județul Covasna și Sfântu 

Gheorghe au donat 3-3 milioane HUF pentru a ajuta la atenuarea dezastrului din 

Devecser, Județul Veszprém, așa cum am fost noi când Polgárdy Imre a fost unul dintre 

primii care m-au sunat în 2017, după incendiul din Comandău, pentru a mă întreba cu 

modestia sa caracteristică: „Sándor, cum vă putem ajuta?” 

Ieri, am participat împreună la inaugurarea noii școli din Comandău, iar 

delegația condusă de domnul președinte Polgárdy Imre și secretarul general al Județul 

Veszprém, nu a venit cu mâna goală. Ne-a adus echipamente sportive, manuale digitale 

în valoare de aproape 3 milioane de forinți școlii din Comandău. Așa cum se 

obișnuiește în sânul familiei: ne ajutăm unii pe alții la nevoie, ne bucurăm de realizările 

celorlalți, ne împărtășim succesele. 

Acum cinci ani, la cea de-a 25-a aniversare, am spus la Veszprém că am venit 

acasă. Sunt sigur că acum, la cea de-a 30-a aniversare, membrii delegației județului 

Veszprém simt la fel - că au venit acasă, în județul Covasna. Așa cum ne simțim atunci 

când aparținem aceleiași familie. Acest sentiment dă forța relației noastre. Nu e doar o 

cooperare instituțională, nu e doar înfrățire - ci o prietenie vie, o legătură de familie. 

Acest lucru este valabil nu doar pentru cele două județe, ci și pentru relația 

frățească dintre Sfântu Gheorghe și orașul Veszprém, dintre orașul Covasna cu Pápa și 

Balatonfüred, Zăbala și Tapolca, Malnaș și Alsóörs, Ilieni și Taliándörögd, Vărghiș și 

Pápakovácsi, pentru a le menționa doar pe cele prezente. Atâtea prietenii, atâtea 

amintiri și viziuni comune pentru viitor! 

 

Stimați invitați! Așa cum spunea Kós Károly, proiectantul acestei clădiri 

frumoase și reprezentative, în 1921. „Trebuie să muncim, dacă vrem să trăim - iar noi 

vrem să trăim, așa că vom munci!". Și iată, așa a trecut secolul trecut, așa au muncit 

maghiarii din Transilvania.  

Fluxul dens al istoriei ne-a învățat să nu călcăm pe gheața subțire. În plus, știm că 

nu este bine să fim singuri și că e important să avem pe cineva pe care să ne putem 

baza.  

Cultura maghiară este ca un fir care împletește și ține împreună părțile națiunii 

în Bazinul Carpatic. Multe s-au schimbat în administrația publică în ultimii 30 de ani, în 

ambele țări. S-a schimbat și cursul acestor relații. Însă, sentimentul de apartenență, de 

prietenie, faptul că știm că ne putem baza unii pe alții - toate acestea au rămas 

neschimbate. Bineînțeles, avem nevoie de un cadru, de o formă juridică pe care o să 

întărim imediat și în scris. Dar baza, esența, a rămas aceeași: aparținem unul altuia, ne 
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asumăm responsabilitatea unul pentru celălalt. Haideți să continuăm așa și în 

deceniile următoare! 

Vă mulțumesc pentru atenția acordată! 

(Cei din sală aplaudă!) 

 

Ambus Zsombor: În continuare, îi invit pe domnii Polgárdy Imre, președintele 

Adunării Generale a Comitatului Veszprém, și Tamás Sándor, președintele Consiliului 

Județean Covasna, să semneze Documentul aniversar, cu ocazia împlinirii a 30 de ani de 

la adoptarea convenției de colaborare între Adunarea Generală a Județului Veszprém 

din Ungaria și Consiliul Județean Covasna. 

 

Se semnează Documentul aniversar!  

(Cei din sală aplaudă!) 

 

Ambus Zsombor: Conform Documentului aniversar: 

Cele două județe, cu ocazia celei de-a 30-a aniversări a relației frățești bazate pe 

interese comune și beneficii reciproce, își reafirmă intenția de a face ca relațiile lor 

frățești să fie valabile și în viitor, precum și aspirația comună de a continua să lucreze 

împreună în beneficiul comunităților lor, pe baza încrederii, egalității și intereselor 

comune, în conformitate cu principiile cooperării bilaterale. 

În continuare, îl invit pe domnul Polgárdy Imre, președintele Adunării Generale 

a Comitatului Veszprém să își țină discursul.  

 

Polgárdy Imre, președintele Adunării Generale a Comitatului Veszprém 

În anii 80, cu mult înainte de schimbarea regimului, am avut o tradiție. Turiștii 

din Ungaria, care vizitau Transilvania și care ajunseseră pe Munții Harghitei, obișnuiau 

să prindă crengi de pin de gurile de aerisire ale mașinilor lor, deasupra plăcuțelor de 

înmatriculare, la întoarcere în Ungaria. Așa dădeau de știre unde au fost. Pentru ei, era 

important să le semnaleze compatrioților lor din Transilvania și Ungaria că au vizitat 

Transilvania. Era important pentru ei să ajungă aici și era important pentru ei să le și 

comunice acest fapt celorlalți. 

Stimate Doamne și stimați domni, 

Dragi prieteni covăsneni, 

Nu am venit ca turiști cu delegația noastră de peste 50 de persoane din Comitatul 

Veszprém, ci simțim că am venit acasă. Ca de atâtea ori în ultimele trei decenii. Chiar 

dacă drumul care ne leagă este lung, mulți dintre noi cunoaștem bine regiunea, știm pe 

de rost așezările prin care trecem. Am venit acasă pentru a spune următoarele: dorim să 

reînnoim alianța pe care predecesorii noștri au lansat-o acum 30 de ani și care a trecut 

testul timpului. Am adus cu noi urările celor 217 primării din județ și ale mai multor 

sute de mii de locuitori din județul Veszprém. Am venit să spunem că, în ultimele 3 

decenii, ne-am întărit convingerea că respectul pentru nație, sentimentul de apartenență 

națională este o adevărată mândrie pentru noi. 

Cum zicea Kossuth Lajos: „Numai o națiune care a renunțat la ea însăși poate fi 

învinsă”. 

Ei bine, în ultimii 30 de ani, noi nu am renunțat nicio clipă la prietenii noștri din 

județul Covasna, cu care am reușit să animăm această înfrățire. 
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Sunt mândru să pot spune azi că prevederile tratatului semnat în 1993 și 

cele cuprinse în acordul nostru de cooperare, înnoit în 2003, sunt o combinație rară de 

pragmatism și implicare sufletească. Am plâns și am râs împreună, am întins o mână de 

ajutor atunci când a fost nevoie și am primit întotdeauna cu brațele deschise oaspeții 

dragi, veniți de departe. 

Dragi prieteni! 

Chiar dacă nu reprezintă întreaga lume, Județul Veszprém și numeroasele sale 

așezări au luat în serios cauza solidarității națiunii maghiare și de aceea, în ultimele 3 

decenii, am făcut eforturi de a ține împreună o națiune divizată geografic din motive 

istorice. Scopul nostru este acela de a găsi o cale de înțelegere. Cooperarea noastră se 

extinde de la preocupările noastre comune, de la litera Constituției, până la sarcinile 

noastre de zi cu zi. Cooperarea noastră are în vedere atât aspectele care țin de suflet, cât 

și de cărămizi și manuale. 

Doamnelor și domnilor! 

Cu nici o săptămână în urmă, am sărbătorit Ziua Unității Naționale, care ne 

transmite mesajul că numai deschiderea spre cooperare și respectul reciproc pot 

constitui o bază solidă pentru viitorul și succesul nostru comun. Fără coeziune 

națională, nu poate exista prosperitate națională. Pentru că fiecare maghiar este 

responsabil pentru fiecare maghiar. De asemenea, trebuie să credem că, împreună, ne 

putem depăși problemele. Chiar și după o mie de ani, aceasta poate fi baza 

supraviețuirii limbii și culturii maghiare. Așadar, astăzi trebuie să ne amintim și de cei 

care au păstrat această solidaritate de-a lungul deceniilor. Ei sunt cei care au păstrat 

limba noastră maternă, istoria noastră, cântecele noastre. 

În cuvintele lui Wass Albert: 

„Treaba mea este să construiesc o punte între trecut și viitor. Și să construiesc pe 

pilonii acestui pod tot ceea ce merită să fie cărat din trecut în viitor." 

În lume, de-a lungul a mii de falii, fundațiile care se credeau sigure se fisurează. 

În această lume în continuă schimbare, avem nevoie unii de alții mai mult ca niciodată. 

Cred că prin această cooperare putem cu toții să prindem putere. Fiecare zi poate să fie 

ziua unității naționale în sufletele noastre, atât în Comitatul Veszprém, cât și aici, în 

județul Covasna. 

Stimate Doamne și stimați domni! 

„Când rostesc cuvântul „Transilvania", simt că el conține totul, inima mea, 

sufletul meu, moleculele celulelor creierului meu, tot ceea ce am fost, sunt și voi fi, de la 

leagănul meu, până la piatra mea de mormânt. Este în sângele meu", scrie scriitorul 

Wass Albert. Sper ca mai mulți dintre noi să simtă la fel atunci când simt mirosul sării 

din Praid sau apele răcoroase ale Mureșului. 

Se spune că noi, maghiarii, ne găsim unul pe altul doar când sunt probleme. Noi 

am venit de departe, dar am și ajuns departe. Suntem convinși că granițele sunt un 

concept geografic, dar călătoria este de la suflet la suflet. Haideți să păstrăm pentru 

generațiile următoare lanțul care ne leagă sufletele între ele. 

Vă mulțumesc că m-ați ascultat! 

(Cei din sală aplaudă!) 

 

Cei doi președinți se procedează la un schimb de cadouri. 

(Cei din sală aplaudă!) 
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Ambus Zsombor: Spre finalul ședinței festive, vă invit să o ascultăm pe 

Kovács Sára, elevă în clasa a XI-a la Școala Populară de Arte și Meserii din Sfântu 

Gheorghe, care ne va cânta străvechiul nostru imn popular "Boldogasszony Anyánk". 

 

(După cântecul elevei Kovács Sára, cei din sală aplaudă!) 

 

Stimate doamne și stimați domni, dragi invitați! 

Programul ședinței festive s-a încheiat. Dorim să vă invităm să ciocnim un pahar 

de șampanie după care la un tur ghidat al muzeului, sub îndrumarea domnului director 

Vargha Mihály, după aceea vă așteptăm și la o recepție! 

 

Tamás Sándor-Președintele Consiliului Județean Covasna 

 

La punctul treisprezece al ordinii de zi avem cuprins Diverse în cadrul acestui 

punct vă invit la un pahar de șampanie! 

 

Am dezbătut şi am hotărât în problemele înscrise pe ordinea de zi. 

Vă mulţumesc pentru participarea la ședință.  

 

Preşedinte,  Secretar general al judeţului Covasna, 

TAMÁS Sándor SZTAKICS István-Attila 


